
Alutaguse valla arengukava 2021-2030 eelnõu avalikustamise ajal esitatud ettepanekud

Jrk Esitamise kuupäev Esitaja Ettepaneku sisu Vallavalitsuse seisukoht

1 26.05.2021 Pille Põld lk 29 Alutaguse valla olulisimad vaatamisväärsused ja turismiobjektid on:

Rannapungerja tuletorn-ehitatud 1937. aastal, selle jalamile on rajatud vaateplatvorm, 

millelt avaneb kaunis vaade Peipsi järvele ning rannamaastikule.

Rannapungerja tuletorn/tulepaak on aastast 1923. Ehk 2023 saab tuletorn 100 

aastaseks. Peipsil ainuke töötav tuletorn.
1923. aastal ehitati esimene puidust tulepaak. See asendati 1934. aastal 

raudbetoonist ehitisega.

2 30.05.2021 MTÜ Võrnu  Külaselts Waerkun

lisada nimeviidad valla territooriumil olevate külade piirid, ristumistel teedega koos 

ajakavaga. Lisad valla tänavatel nähtavad tänavate nime viidad

Vallavalitsus põhimõtteliselt esitatud ettepanekuga nõus. Lisatud 

arengukavasse taristu osasse täiendus: viidastada avalike teede 

nimed, puuduolevad külasildid. Tänavasiltide valikul ülevallaliselt 

valida üks kujundus. Rahastus ja teostus otsustatakse ja 

kinnitatakse finantsstrateegiaga.

3 07.06.2021 Aneli Šmigelskite välja jätta Tudulinna vana kiriku arendamise väljakutse

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Arengukava tekstist välja 

jäetud Tudulinna vana kiriku arendamise väljakutse

taastada Tudulinna linnamäel olev laululava suviste ürituste pidamise kohana, mis 

viiks MTÜ Kultuurikantsi festivali märksa sobivamasse asukohta, kui seda on vana 

kiriku surnuaed.

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga ei nõustunud. Laululava 

taastamine ei ole otstarbekas, ühistegevusteks on loodud erinevaid 

võimalusi külakeskuses.

4 08.06.2021 Paul Kesküla

2.1.6. lisada lõiku „Jäätmemajanduse peamised väljakutsed:“ Isetekkeliste

prügimägede tekkimise vältimine looduskeskkonnas.

Vallavalitsus nõustus probleemi kirjelduse lisamisega arengukava 

teksti osasse.

2.1.8 lõigus „Igapäevaelus on olulisteks erateenusteks vallas:“ eraldada  apteek ja 

tanklad eri ridadele

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Esitatud parandus 

arengukava teksti osasse sisse viidud.

2.2. palun üle vaadata statistilised andmed . Minu  andmetel esineb neis ebatäpsusi.
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Statistilised andmed üle 

vaadatud ja parandatud.

2.2.2 lause „Samas vajab nt Iisaku Gümnaasiumi hoone tõenäoliselt investeeringuid

seoses korvpalliakadeemia käivitamisega? (nt õpilaskodu osa ja staadion).“… on

sisuliselt ebakorrektne kuna korvpalliakadeemia on käivitatud. Pigem „arendamisega“.

Samas vajab näiteks Iisaku staadion perspektiivis uuendamist sõltumata akadeemiast.
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Parandus arengukavasse 

sisse viidud.

2.2.3 lõigus „Peamised haridusvaldkonna väljakutsed on järgmised“ : jätta välja lause

„Haridusreformi läbiviimine“. (Haridusreform on Alutaguse vallas läbi viidud ning

käesoleva arengukava ajaperspektiivis on uue reformi läbiviimine (mille käigus

kooliastmeid ja/või pikemas perspektiivis osad haridusasutused suletakse) ebavajalik

ning kogukondasid lõhestav. Seda enam, et ei eelnev ega järgnev arengukava tekst

seda ei toeta.)

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Vallavalitsuse seisukoht, 

et asendada haridusreformi läbiviimine  järgmise 

sõnastusega"Koolivõrk vajab korrastamist".

Jätta välja lause „Jätkusuutliku gümnaasiumihariduse tagamine Iisaku Gümnaasiumis

tegutseva korvpalliakadeemia baasil, sh hoone kasutuse optimeerimine, vajalike

investeeringute teostamine, õppekava arendamine jms.“ või lühendada lauseks

„Jätkusuutliku gümnaasiumihariduse tagamine Iisaku Gümnaasiumis“
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus.

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Arengukava tekstis lk 29 

andmed vastavalt ettepanekule täiendatud



Jätta välja laused „Iisaku Gümnaasiumi staadioni renoveerimine“, „Iisakusse

kaasaegse energiasäästliku koolimaja projekteerimine ja ehitamine“, „ Vajadusel

õpilaskodu laiendamine, sh õpetajatele ja tugispetsialistidele külaliskorterid“,

„Mäetaguse koolimaja katusele energiatootmiseks päikesepaneelide paigaldamine“
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus.

Lisada  lause:

Haridusasutuste jätkusuutliku töö tagamine, sh hoonete kasutuse optimeerimine,

vajalike investeeringute teostamine õppe ja olmetingimuste parandamisesse,

spordirajatiste renoveerimine, õppekavade arendamine jms.

(Kõik konkreetsed investeeringud ja tegevused nimetatakse tegevuskavas ja

eelarvestrateegias. Arengukavas eeldaks suuremat üldistusastet ja võrdsemat

võimaluste andmist kõikidele haridusasutustele. Et oleks selge: Ettepanekud ole

suunatud eelnõus nimetatud investeeringute ja meetmete vastu.)

2.2.4 välja jätta lõigust „Peamised valdkonna väljakutsed on järgmised: “Tudulinna

vana kiriku arendamine“

(see lause ei vasta valdkonna peamise väljakutse tunnustele. Juhul kui soovitakse

konkreetset objekti arengukavas nimetada, peaks seda tegema kas eelpool kirjeldavas

osas, üldistusena teiste sarnaste objektidega koos või arengukava teistes osades -

tegevuskavas /eelarvestrateegias.)

Teen ettepaneku sotsiaalvaldkonna strateegia arengukavast välja võtta ning

menetleda/vastu võtta see eraldi dokumendina.(Võib olla arengukava lisa .)

Arengukavasse võib jätta viite sellele dokumendile osasse 2.2.6 ja/või lühikokkuvõtte

sarnaselt teiste alapunktidega.

(Eelnõus on sotsiaalvaldkonna strateegia kunstlikult põhidokumendile juurde

poogitud, mis lõhub tervikut ja on sisuliselt ebakorrektne. Kus on sel juhul teiste

valdkondade strateegiad?)

5 09.06.2021 Marek Kullamägi

Alajõe rannaalal puhke ja virgestus kompleksi väljaehitus, koos rannamaja 

kompleksiga.

Vallavalitsus osaliselt esitatud ettepanekuga nõus. Lisada 

arengukavasse-Alajõe rannaala puhke- ja virgestusala arendamine.

Alajõe jõeäärse territooriumi areng. Slipi ja kai väljaehitus ning parkla loomine. 

Veesõidukite hoiustamise ja remondi angaari väljaehitus.

Vallavalitsus osaliselt esitatud ettepanekuga nõus.Lisada 

arengukavasse- Alajõe jõeäärse territoorimi arendamine 

veesõidukite veeskamiseks ja hoiustamiseks.

Haridusreform Alutaguse vallas . Näiteks Alajõele võiks rajada kaasaegse 

keskkonnasõbraliku ja innovaatilise 300 kohalise kooli ning rajada sinna suur 

spordisaal ja õppeprotsess peaks käima vähemalt neljas keeles (eesti, vene, ukraina  ja 

araabia). Vallavalitsus ei nõustunud esitatud ettepanekuga.

Iisaku asumi täisväärtuslikuks euroopa asulaks saamiseks tuleb välja ehitada mošee. 

See omakorda võimaldab tõsta valla elanike arvu ja lisab juurde uusi korvpallureid. Vallavalitsus ei nõustunud esitatud ettepanekuga.

Vasknarva sadamas teen ettepaneku lähiaastatel rajada kosmodroom Vallavalitsus ei nõustunud esitatud ettepanekuga.

6 09.06.2021 Annely Oone Lk 7 sõnad “joonisel” ja “joonises” vajavad korrigeerimist Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Teksti parandatud

 Lk 9 täpsustada Alutaguse Rahvuspargi esindajatega kirjeldav tekst, sh 

kuuluvus. Tekst võiks olla üldisem. Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Teksti parandatud

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus ja lisatud veel lausesse 

juurde hoonete energisäästlikuse tõstmine

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Arengukava tekstist välja 

jäetud Tudulinna vana kiriku arendamise väljakutse

Vallavalitsuse liikmed ei näe arengukava tekstis sotsiaalvaldkonna 

strateegia esitamises probleemi. Sotsiaalvaldkonna strateegia võib 

välja võtta arengukava tekstist. Kaaluda sotsiaalvaldkonna 

strateegia vormistamist arengukava lisana või eraldi dokumendina.



Lk. 9 põlevkivi kasutamise tulevikuperspektiivide osa üle vaadata ning muuta 

tekst rohkem üldisemaks (praegune tekst on liiga päevapoliitika keskne)
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Tekst parandatud

Lk 23 Iisaku Kunstide Kooli tekstis on ebaselge lause: “2020/2021 õppeaastal 

õpib koolis 67 õpilast, kellest seitse õpib kahel ja üks kolmel huvialal.”, mis 

vajab korrigeerimist. Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Tekst parandatud

 Lk 24 välja jätta tegevus “Haridusreformi läbiviimine”
Vallavalitsuse ettepanek on "Haridusreformi läbiimin" asendada 

"Koolivõrk vajab korrastamist" 

Lk 24 asendada “Iisakusse kaasaegse energiasäästliku koolimaja 

projekteerimine ja ehitamine” lausega “Õppehoonete kaasajastamine” Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Teksti parandatud

Lk 26 välja jätta “Tudulinna vana kiriku arendamine” Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus, jätame arengukava 

väljakutsest välja

Lk 28 välja jätta “Peamised sotsiaal- ja tervishoiuvaldkonna väljakutsed on 

välja toodud Arengukava 4. peatükkis Alutaguse sotsiaalvaldkonna strateegia 

2021-2030.” Viia valdkonna arengukava terviktekstist välja ja menetleda seda 

eraldiseisvalt.
Lk 30 lisada turismi valdkonna väljakutsetele “Pagari seltsimaja ja Illuka mõisa 

majutusteenuse üle andmine eraettevõtetele”

Täpsustada haridusasutuste puhul andmed, sh tagada, et andmed oleksid 

esitatud kõikide asutuste puhul ühesuguse hetkeseisuga – 01. mai 2021. 
Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Statistilised andmed üle 

kontrollitud  ja parandused sisse viidud

7 09.06.2021 Anneli Bogens 2.2.1 korrigeerida peatükki  „Alusharidus“

Valla lasteaedades on 2020/2021. õppeaastal avatud 12 rühma ning neis käib

01.01.2021 seisuga 171  last, vabu kohti on 43 (tabel 2). Seega on rühmas keskmiselt

14,2 last . Rohkem vabu kohti on hetkel Mäetaguse Lasteaias Tõruke.

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Statistilised andmed üle 

kontrollitud  ja parandused sisse viidud

Tõenduspõhisuse huvides on võrdlemiseks oluline, et kõikidel haridusasutustel oleks

esitatud laste arvud samas ajavahemikus. Leppida kokku, kas andmete aluseks on

Haridussilm (kuvab andmed 10.11.2021 seisuga) või Eesti Haridusinfosüsteem (EHIS),

mis kuvab andmed reaalajas.

Kuna ptk 1.2 Rahvastik on andmed toodud välja 01.01.2021 seisuga, siis võiks kogu

arengukavas lähtuda samast kuupäevast või lähtuda arengukava koostamise ajast

01.05.2021.

Tabel 2 Alutaguse valla lasteaiad

        Tabelis esitatud andmed ei ole korrektsed.

Illuka Kooli lasteaia andmed seisuga 01.01.2021 (sama seis oli ka 01.05.2021): 3

rühma; kohtade arv 50; laste arv 45 (sõimerühm, lasteaiarühm ja sobitusrühm – 2

HEV last); Vakantsete kohtade arv 2; Keskmiselt lapsi rühmas 15. 

Ülaltoodud andmed said esitatud 21.04.2021 e-posti teel Piret Anveltile.

Joonis 5 Lasteaias käivate laste arv 2016/2017 – 2020/2021 (Haridussilm).

        Joonises 5 esitatud andmed ei lähe kokku tabelis 2 esitatud andmetega.

Näiteks: Tabel 2 Iisaku lasteaed + Tudulinna maja 60 last, joonisel 5 – 58 last; Tabel 2

Mäetaguse lasteaed 68 last, joonisel 5 – 66 last; Tabel 2 Illuka Kooli lasteaed 40 last,

joonisel 5 – 41 last: kumbki arv ei ole õige – tegelik 45.

Kuna tabelis 2 ja joonisel 5 esineb arvulisi vigu, siis tuleb üle kontrollida kõikide

lasteasutuste laste arvud ning korrigeerida ka teises lõigus esitatud arvulised andmed.

Vallavalitsuse liikmed ei näe arengukava tekstis sotsiaalvaldkonna 

strateegia esitamises probleemi. Sotsiaalvaldkonna strateegia võib 

välja võtta arengukava tekstist. Kaaluda sotsiaalvaldkonna 

strateegia vormistamist arengukava lisana või eraldi dokumendina.

Vallavalitsus esitatud ettepanekutega nõus. Statistilised andmed üle 

kontrollitud  ja parandused sisse viidud haridusasutuste osas 

seisuga mai 2021



 Tabelis  2 Alutaguse valla lasteaiad1

lisatud laste arvu summa on 168 (48+12+40+68=168), mitte 171 nagu 2.2.1 peatüki teises 

lõigus välja toodud.

 Kuna tabelis esineb arvulisi vigu, siis tuleb üle vaadata kõikide lasteasutuste laste arvud ja 

korrigeerida lõigus esitatud arvulisel andmed.

2.2.2 Üldharidus

Joonis 6 Õpilaste arv Alutaguse valla koolides 2016/2017–2020/2021

        Joonises 6 esitatud andmed vigased. 

Näiteks:

2016/17 Mäetaguse Põhikool 85, tegelik 126; Iisaku Gümnaasium 106,  tegelik 134

2017/18 Mäetaguse Põhikool 75, tegelik 126; Iisaku Gümnaasium 114,  tegelik 136

2018/19 Iisaku Gümnaasium 118  , tegelik 147

2019/20 Iisaku Gümnaasium 121,  tegelik 163

2020/21 Iisaku Gümnaasium 139, tegelik 187

Õpilaste arv koolides õppeastmete kaupa on ära toodud alljärgnevas joonises:

        Lisada joonistele juurde numbrid (joonis 7-9), et neile saaks korrektselt viidata.

Parandada kogu arengukavas seejärel jooniste numeratsioon.

Lk 23 joonise 7 all 3.lõik: 

/…/ Samas vajab nt Iisaku Gümnaasiumi hoone tõenäoliselt investeeringuid seoses

korvpalliakadeemia käivitamisega (nt õpilaskodu osa ja staadion). /…/

Tõenäoliselt?? Ebamäärane sõnastus – vajab?, aga äkki vaja?

Lk 23 joonise 7 all 3.lõik: 

·       Jätta välja laused Alutaguse vallas tegutseb Sihtasutus Iisaku Kihelkonna

Muuseum, mis tutvustab IdaVirumaa ja Iisaku ümbruskonna ajalugu ning kus viiakse

läbi ka haridusvaldkonna õppeprogramme, millega saab tutvuda aadressil

https://www.iisakumuuseum.ee/.

Korduv tekst ptk 2.2.4. Kultuur, noorsootöö ja külaliikumine lk 25 alt teine lõik.

Lk 24 Peamised haridusvaldkonna väljakutsed

        Jätta välja laused:

Jätkusuutliku gümnaasiumihariduse tagamine Iisaku Gümnaasiumis. tegutseva 

korvpalliakadeemia baasil, sh hoone kasutuse optimeerimine, vajalike investeeringute

teostamine, õppekava arendamine jms.

        Jätta välja laused Iisaku Gümnaasiumi staadioni renoveerimine; Iisakusse

kaasaegse energiasäästliku kolimaja projekteerimine ja ehitamine; Vajadusel

õpilaskodu laiendamine, sh õpetajatele ja tugispetsialistidele külaliskorterid;

Mäetaguse koolimaja katusele energiatootmiseks päikesepaneelide paigaldamine.

        Asendada alates 5 reast:

Haridusasutuste jätkusuutliku töö tagamine, sh hoonete kasutuse optimeerimine,

vajalike investeeringute teostamine õppe ja olmetingimuste parandamisesse,

spordirajatiste renoveerimine, õppekavade arendamine jms.

        Lisada investeeringutega seotud toimingud tegevuskavasse

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus. Korduv tekst välja jäetud.

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus.

Vallavalitsus esitatud ettepanekutega nõus. Statistilised andmed üle 

kontrollitud  ja parandused sisse viidud haridusasutuste osas 

seisuga mai 2021

Vallavalitsus esitatud ettepanekuga nõus.
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Iisaku Gümnaasiumi staadioni renoveerimine; Iisakusse kaasaegse energiasäästliku

kolimaja projekteerimine ja ehitamine; Vajadusel õpilaskodu laiendamine, sh

õpetajatele ja tugispetsialistidele külaliskorterid; Mäetaguse koolimaja katusele

energiatootmiseks päikesepaneelide paigaldamine; Illuka kooli (mõisa) ja algklasside

maja vahelisele alale rajada istepingid ning väliklassiks lauad ja pingid; Illuka Kooli

soetada klassidesse ergonoomilised lauad ja toolid; Illuka Kooli lasteaeda soetada

uued gaasikatlad või leida võimalus muu energiasäästliku kütmisvõimaluse

projekteerimiseks ja ehitamiseks.

Vallavalitsus põhimõtteliselt nõus. Tegemist analoogiselt Paul 

Kesküla esitatud ettepanekuga. Konkreetseid investeeringid 

arengukavas ei kajasta, jäetud sisse üldine sõnastus.

2.3 Turism ja ettevõtlus

        Lk 29 Täiendada

Illuka mõis – 1657. aastal rajatud mõis. 1921. aastast alates tegutseb mõisas kool.

Mõisakompleksis pakutakse külastajatele erinevaid võimalusi majutuseks, pidulike

tähtsündmuste korraldamiseks, seminarideks, ekskursioonideks, fotosessioonideks.
Vallavalitsus põhimõtteliselt nõus. Hetkel ei ole arengukavasse 

muudatust sisse viidud.

        Lk 30 Lisada juurde

Ööbimist ja/või toitlustust pakuvad valla omandis olevad Mäetaguse Mõisahotell &

SPA, Alutaguse Puhke- ja Spordikeskus, Illuka mõis, Pagari seltsimaja ning

eraettevõtjate hostelid, külalistemajad, puhkemajad, telklaagrid ning erinevad

toitlustusettevõtted. 

Vallavalitsus põhimõtteliselt nõus. Hetkel ei ole arengukavasse 

muudatust sisse viidud.


